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اعلام میزان فطریه 
از سوی آیت الله مکارم شیرازی

بر اســاس نظر آیت الله ناصر مکارم شــیرازی، زکات فطره امسال بر مبنای قوت 
غالب گندم، مبلغ ۶۵۰ هزار ریال و بر مبنای قوت غالب برنج، مبلغ یک میلیون 

و ۸۰۰ هزار ریال برای هر نفر است.
میزان زکات فطره امســال در سراسر کشور از ســوی دفتر آیت الله ناصر مکارم 

شیرازی از مراجع تقلید اعلام شد.
 به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی آیت الله مکارم شیرازی، بر اساس نظر این مرجع 
تقلید، زکات فطره امســال بر مبنای قوت غالب گندم، مبلغ ۶۵۰ هزار ریال و بر 

مبنای قوت غالب برنج، مبلغ یک میلیون و ۸۰۰ هزار ریال برای هر نفر است.
 کفاره روزه غیر عمد مبلغ ۱۶۰ هزار ریال اســت کــه باید به صورت نان تهیه 
و پرداخت شــود، همچنین کفاره روزه عمد مبلــغ ۹ میلیون و ۶۰۰ هزار ریال 
می باشــد.  لازم به ذکر است که براساس مســأله ۱۶۹۲ رساله توضیح المسائل 
آیت الله العظمی  مکارم شیرازی، زکات فطره بر تمام کسانی که قبل از غروب شب 
عید فطر بالغ و عاقل و غنی باشند واجب است، یعنی باید برای خودش و کسانی 
که نان خور او هستند، هر نفر به اندازه یک صاع )نزدیک به سه کیلوگرم( از آنچه 
غذای نوع مردم آن محل است، اعم از گندم و جو یا خرما یا برنج یا ذرّت و مانند 

اینها به مستحق بدهد و اگر پول یکی از اینها را بدهد کافی است.
 ر ضمن بنابر فتوای معظّم له اگر کســی فقط در افطار شــب عید فطر میهمان 

دیگری باشد فطریه او به عهده خودش می باشد.

فخری محتشمی پور:
احداث مسجد با مشورت و موافقت ما صورت نپذیرفته

محتشمی پور گفت: به عنوان یکی از وراث مرحوم پدر عزیزم، اعلام می کنم اقدام 
صورت گرفته توسط وصی به هیچ وجه با مشورت و موافقت ما صورت نپذیرفته 

است و این کار را که مخل مصالح و منافع عمومی است، قطعا خیر نمی دانیم.
به گزارش ایلنا، فخرالســادات محتشمی پور در مطلبی درباره احداث مسجد در 
پارک قیطریه نوشــت: »به عنوان یکی از وراث مرحوم پدر عزیزم که در زندگی 
اهل کار خیر بود و برای پس از درگذشــتش نیز وصیت کرده بود با بخشــی از 
اموالش مسجدی احداث شود، اعلام می کنم اقدام صورت گرفته توسط وصی به 
هیچ وجه با مشــورت و موافقت ما صورت نپذیرفته است و این کار را که مخل 

مصالح و منافع عمومی است قطعا خیر نمی دانیم.
و به عنوان یک شــهروند هرگونه دخل و تصرف در پارکی که زمینش به گفته 
شهردار وقت، اهدایی یک بانوی نیکوکار و با کاربری معین است، کاری خلاف و 

نمونه ی بی اخلاقی های مدیران  اقتدارگرا می دانم.
من هم مثل خیلی از پایتخت نشــین ها از مزیت های ایــن پارک بهره برده ام و 
در نمازخانــه پارک هم نماز خوانده ام که البته هیچ گاه مملو از جمعیت نبوده و 
نمازگزاران گرامی هم در صورت تمایل با اندکی طی طریق به مساجد آن حوالی 

می رسند.
پس لطفا آقای شــهردار دســت از لجبازی با مردم بردارد و بــه جای اقدامات 
نمایشــی، دین داری خود را با سامان دهی نابسامانی های شهری و ارائه خدمات 

ضروری به شهروندان نشان دهد.«

واکنش نقویان به جنجال ساخت مسجد 
در پارک قیطریه

نقویان گفت: اگر در همه بوســتان ها هم مسجد بسازید تا وقتی نمازگزار نباشد 
فایده ای ندارد. مشکل ما نبود مسجد نیست، مسئله نبود مسجدی ساز است.

به گزارش عصر ایران، حجت الاســلام ناصر نقویان، سخنران مذهبی با اشاره به 
مباحث مطرح شــده در ماجرای مسجدسازی در پارک قیطریه گفت: پیامبر در 
ابتدار نمازگزار تربیت می کرد و پس از آن به ســراغ ساخت مسجد و محل نماز 

گزاردن می رفت.
نقویان بدون نام بردن از ماجرای اخیر ســاخت مســجد در پارک قیطریه گفت: 
اگر در همهبوستان ها هم مسجد بسازید تا وقتی نمازگزار نباشد فایده ای ندارد. 

مشکل ما نبود مسجد نیست، مسئله نبود مسجدی ساز است.

کنایه تند زیدآبادی به منصور ارضی
فعال سیاســی اصلاح طلب نوشت: حاج منصور ارضی در مورد بازدیدکنندگان از 
کاخ گلستان به گونه ای حرف زده که گویی خودش برگزیده ویژه خداوند است و 

باقی مردم هیچ اجر و حقی نزد خدا ندارند.
احمد زیدآبادی، فعال سیاسی اصلاح طلب و روزنامه نگار در کانال تلگرامی خود 
نوشــت: حاج منصور ارضی در مورد بازدیدکنندگان از کاخ گلستان به گونه ای 
حرف زده که گویی خودش برگزیده ویژه خداوند اســت و باقی مردم هیچ اجر و 

حقی نزد خدا ندارند!
این همه عُجب آشــکار و احساس برگزیدگی برای چیست؟ آیا صِرف مداحی و 

روضه خوانی چنین تصوراتی را در او پدید آورده است؟
مداحــی و روضه خوانــی که جای خود، یک مؤمن واقعی حتــی اگر قائم الیل و 
دائم الصیام هم باشــد، هیچگاه خود را برتر از زشت کارترین بندگان خدا نیز به 
حســاب نمی آورد، زیرا ملاک و معیار تقرب، فروتنی و بی ادعایی است. مضامین 

تمام دعاهای اصیل بر این موضوع شهادت می دهد.
روی همین اصل اســت که پیر هرات گفته است: الهی من غلام آن معصیتم که 

مرا به عذر آرد و از آن طاعت بیزارم که مرا به عُجب آورد!

بهزادی راد پیگیر دلایل انتقال سعید مدنی
 به زندان دماوند

وکیل سعید مدنی گفت: با آقای مدنی ملاقات داشتم و از طرف زندان به ایشان 
گفتند احتمالا به یک زندان دیگر منتقل خواهد شد و سپس به من گفتند فعلا 
منتفی شده است. اما دیروز )سه شنبه( خبردار شدیم که به زندان دماوند منتقل 
شــده اند. محمود بهزادی راد وکیل ســعید مدنی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
درباره انتقال موکلش به زندان دماوند گفت: امروز با آقای مدنی ملاقات داشتم و 
از طرف زندان به ایشان  گفتند احتمالا به یک زندان دیگر انتقال پیدا می کند و 
سپس به من گفتند فعلا منتفی شده است. اما خبردار شدیم که به زندان دماوند 

منتقل شده اند. 
وی افــزود: انتقال زندانی باید بر اســاس حکم تبعیــد از محلی که محل جرم 
یــا زندگی اش بوده صورت گیرد یا به درخواســت خود زندانــی برای انتقال به 
نزدیک ترین محل سکونت شان باشد. ولی آقای مدنی درخواست انتقال و یا حکم 
تبعید نداشته است و ما نمی دانیم با چه مجوزی به یک زندان دیگر منتقل شان 

کرده اند. 
وی افزود: شــخص آقای مدنی هم نمی دانستند. در ملاقاتی داشتیم هم از این 
موضوع خبر نداشــتند. پیگیری خواهم کرد تا ببینم دلیل انتقال چه بوده است 

زیرا خلاف آیین نامه زندان ها است.
سعید مدنی جامعه شناس و فعال سیاسی که در حال گذراندن ۹ سال محکومیت 
خود در زندان اوین بود، روز گذشته)سه شنبه( به زندان دماوند تبعید شده است.

آخرین وضعیت واگذاری
پرسپولیس و استقلال  از زبان خاندوزی

سخنگوی اقتصادی دولت گفت: پرسپولیس و استقلال به شرکت های تابعه 
یکی از بانک های غیردولتی واگذار می شود.

به گزارش خبرنگار ایلنا، خاندوزی درباره واگذاری اســتقلال و پرسپولیس 
گفت: باتوجه به اینکه مصوبه پیشــین دولت برای واگذاری پرســپولیس و 
استقلال مورد موافقت هیات عالی واگذاری قرار نگرفت و این موضوع مجددا 
در هیات وزیران مطرح و مقرر شــد این باشــگاه به شرکت های تابعه یکی 
از بانک های غیردولتی واگذار شــود، منتظر هســتیم تشریفات اداری این 
کار انجام شــود و در آن زمان مشــخص می شود که کدام بانک ها مایل به 

خریداری این دو باشگاه هستند.

ویژه

رویداد

سوشیال

عدلیه

دولت

یک نماینده مجلس شــورای اســلامی گفت: وزارت صمت 
خودروی مادران را نمی دهد. تا کنون ۲۷۰ هزار مادر خودرو 
گرفته انــد و نزدیک به دو برابر این تعــداد در صف انتظار 

هستند.
فاطمه محمدبیگی، رئیس فراکسیون جمعیت و حمایت از 
خانواده مجلس شــورای اسلامی در گفتگو با رادیو تهران با 
تایید اینکه برخی بخش ها با قانون جوانی جمعیت به خوبی 
همراهی نکردند گفت: مشکل عدم اجرای قانون چالش های 

بودجه ای است. 
متاســفانه به دلیل عدم تامین بودجه، ۵۰ درصد این قانون 

اجرایی نشده است.
وی بــا تاکید بــر اینکه التزام نداشــتن برخــی مدیران و 
کارشکنی ها موجب شــده قانون جوانی جمعیت به خوبی 

اجرا نشــود گفت: اولین چالش ما ســازمان برنامه و بودجه 
است که بودجه مورد نیاز اجرای این قانون را نمی دهد و پس 

از آن التزام نداشتن برخی وزارتخانه ها است.
محمدبیگی گفت: وزارت صمت خودروی مادران را نمی دهد. 
تــا کنون ۲۷۰ هزار مادر خــودرو گرفته اند و نزدیک به دو 
برابر این تعداد در صف انتظار هســتند. قرار بود ۵۰ درصد 
خودروهــای داخلی در اختیار مادران قــرار گیرد و مادران 
بدون نوبت و قرعه کشــی خودرو دریافت کنند، اما تا کنون 

کمتــر از ۲۰ درصد ظرفیت خــودرو در اختیار مادران قرار 
گرفته است. او افزود: در پی اجرا نشدن این قانون و تخلفات 
روی داده ما به عنوان ناظر قانون تذکر دادیم و از وزرا سوال 
کردیم و موضوعات در کمیسیون اصل ۹۰ مطرح شده است. 
یکی از موضوعاتی که به طور جدی در ســال جاری آن را 

پیگیری خواهم کرد خودروی مادران است.
رئیس فراکســیون جمعیت و حمایــت از خانواده مجلس 
یازدهم خبــر داد: تاکنون ۳۵ هزار خانــواده زمین رایگان 

ســه فرزندی را دریافت کرده اند، امــا ۲۰۰ هزار خانواده در 
صف دریافت این زمین ها هستند. وزیر راه و شهرسازی هم 
بــه تازگی عنوان کردند حدود ۷۰ هــزار خانواده به زودی 
زمین های رایگان را دریافــت خواهند کرد و امیدواریم که 
بقیه خانواده های سه فرزندی با شناسایی زمین های بیشتر، 

زمین رایگان خود را دریافت نمایند.
وی در خصوص حق اولاد و عائله مندی گفت: به تازگی این 
مبلغ افزایش یافته و امسال کارگران هم از این حق بهره مند 
می شوند اما ضمن تشکر از وزیر کار درخواست داریم مبلغی 
که سه برابر به ازاء هر فرزند و دو برابر به ازاء همسر افزایش 

می یابد به عنوان افزایش حقوق محسوب نشود. 
ماده ۴۱ قانون کار اجرا شود چون قانون »جوانی جمعیت«، 

قانونی جدا است و باید به صورت مجزا اجرا شود.

عضو کمیســیون عمــران مجلس شــورای 
اســلامی با بیان اینکــه ارکان اقتصادی دولت 
نتوانســت بانک ها را برای تامین مالی صندوق 
ملی مسکن پای کار بیاورد، گفت: بسیاری از 
بانک ها، هیچ گونــه همکاری جدی در زمینه 
تامین مالی صندوق ملی مســکن ندارند و به 
تعهدات خود عمل نکردند. عادل نجف زاده در 

گفت و گو با شفقنا در خصوص وضعیت مسکن، 
گفت: یکــی از دســتاوردهای خوب مجلس 
یازدهم، تصویب »قانون جهش تولید مسکن« 
و تعهد دولت هم ســاخت یک میلیون مسکن 
در ســال بود ولی به دلایل بسیار متعددی تا 
الان علــی رغــم اینکه دولت ســیزدهم عزم 
جدی دارد که این اتفــاق بیفتد، ولی محقق 

نشــده اســت و یکی از دلایل اصلی موضوع، 
ناهماهنگی بین بانک هــا و نظام تامین مالی 
موضوع اســت.وی با اشاره به عملکرد بانک ها 
در حوزه مســکن، گفت: بســیاری از بانک ها، 
هیــچ گونه همکاری جــدی در زمینه تامین 
مالی صندوق ملی مسکن ندارند و به تعهدات 
خود عمل نکردند این در حالی است که بخش 
عمده این بانک ها خصوصی هســتند و دولت 
برای اینکه فضای کســب و کار را رونق دهد و 
در تامین نیاز اصلی مسکن جوانان ایفای نقش 
کند و به شــعار تامین یک میلیون مسکن در 
سال، جامعه عمل بپوشاند راهکاری جز تغییر 
سیاســت های راهبردی در نظام تامین مالی 

مسکن ندارد.
آقــای نجــف زاده ادامه داد: یعنی شــخص 
رئیس جمهور و مجلــس دوازدهم با رویکرد 
بســیار قدرتمنــد باید در خصــوص اصلاح 

نظام بانکداری کشــور، پرهیز بانک ها از ایجاد 
هلدینگ اقتصادی و خریــد زمین های کلان 
و کارخانجات توســط بانک ها اقدامات لازم را 
انجام دهد تا منابع موجود در بانک ها که منابع 
ملی هســتند و باید در مسیر تعالی اقتصادی 
مــردم ایفای نقــش کننــد، در اختیار بخش 
مســکن به عنوان اولویت نظــام و حاکمیت 
و دولت قــرار بگیرد. وی با اشــاره به اجرای 
قانون مالیات بر مســکن های خالی، گفت: در 
برنامه هفتم توســعه، مصوبات قدرتمندی در 
بحث بازگذاشتن دســت دولت ها برای مبارزه 
با موضوع بانکداری غیر متعارف گذاشته شده 
که باید از این سند استفاده شود و در کنار آن، 
مجلس و دولت باید قویا بــرای اجرای قانون 
مالیات بر مسکن های خالی و سامانه »خوش 
نویس« ورود کنند که سامانه »خوش نویس« 
در محدود کــردن قدرت بنگاه های املاک در 

افزایش قیمت مســکن می تواند ایفای نقش 
کند.

آقــای نجف زاده در خصــوص عملکرد ارکان 
اقتصــادی دولــت در حوزه مســکن، گفت: 
بخشی از ارکانی که به عنوان رکن های اصلی 
پیشــرانی کردن اقتصاد مسکن باید در دولت 
ایفای نقش کنند، خاموش است. یعنی دولت 
با تمام ابزارهــای قدرتمندی که قانونگذار در 
اختیار او قرار داده تــا لان در بحث مالیات از 
مســاکن خالی و بحث صندوق ملی مســکن 
عملکرد خوبی نداشــته است و گاها سستی و 
رخوت کارگــزاران وزارت راه در عدم توجه به 
این موضوع در بسیاری از استان ها عملا دیده 
می شود. اما مجلس دوازدهم می  تواند به عنوان 
مجلس تازه نفس ایــن موضوع را مورد توجه 
قرار و دولت را وظیفه مند کند تا بتواند تامین 

مسکن برای جوانان را ساماندهی کند.

اظهارات دو نماینده ردصلاحیت شده از حواشی مجلس یازدهم

گلایه نماینده مجلس از وزارت صمت:

وزارت صمت خودروی مادران را نمی دهد

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی:

بخشی از ارکان اقتصاد دولت خاموش است

یک ســو »معین الدین سعیدی« نماینده چابهار نشسته 
است و سوی دیگر »احمد علیرضابیگی«، نماینده تبریز؛ 
دو نماینده منتقد مجلس فعلی که قرار نیست در مجلس 
بعدی حضور داشته باشند، هر دو »ردصلاحیت« شده اند، 

هر دو بنا به روایت خودشــان محبوب در حوزه انتخابیه 
شان هســتند، هر دو معتقدند اگر تایید شده بودند رأی 

بالاتر از سال ۹۸ بدست می آوردند اما...
معین الدین ســعیدی حتی حالا که می داند چند هفته 

تا پایــان حضورش در پارلمان باقــی مانده بازهم نگران 
اســت، نگران مردم حوزه انتخابیه اش کــه می گوید با 

محرومیت های گسترده دست و پنجه نرم می کنند. 
علیرضابیگــی هــم پیش بینی می کند کــه بعد از هفتم 

خرداد باید آماده اجرای یک سال حبس خود باشد.
بــا  گفت وگــو  مشــروح  خبرآنلایــن  گــزارش   بــه 
معین الدین ســعیدی و احمد علیرضا بیگی را در ادامه 

می خوانید؛

معین الدین سعیدی:

آقای رئیسی چای دبش بغل گوش شما اتفاق افتاد
احمد  علیرضابیگی:

قالیباف رئیس مجلس می شود، اما ریاست نمی کند

آقای ســعیدی حس شما درباره 
ردصلاحیت تان چیست؟

حس دوگانه ای اســت. از یک طرف 
فرصت خدمــت برای پهنــه ای که 
کمترین شــاخص های توسعه ای را 
در کشــور دارد، از من گرفته شد که 
از این مسئله خوشــحال نیستم، اما 
احســاس می کنم ایــن ردصلاحیت 
از ســوی مردم نبــوده و اخیرا که به 
استان رفته بودم، استقبال عجیب و 

خودجوشی از من انجام دادند.
به شــما گفتند چرا ردصلاحیت 

شدید؟
بله، البته مصادیق را عنوان نکردند، اما 
در جلسه  ای که با کارشناسان شورای 
نگهبان داشــتیم، تعبیر دوستان این 
بود که موضــع گیری های من باعث 
ســیاه نمایی و سوء استفاده دشمنان 

شده است. 
از  دیگر  برخــی  از شــما  غیر 
انتخابات  در  فعلــی  نمایندگان 
ردصلاحیت شــدند،  مجلــس 
شائبه هایی  آنان  از  برخی  درباره 
از تخلفات مالی شنیده می شود، 
شده  گفته  هم  شــما  ی  درباره 

است؟
من در این جلسات هم عنوان کردم، 
اگر هرگونه نقطه خاکستری در عملکر 
مالی بنده وجود دارد، من را در دروازه 
دولت دار بزنید. این موضوعات مطرح 

نبوده است.
باعث  هــم  شــما  نطق هــای 

ردصلاحیت تان شده است؟
دوستان به شــدت روی آب رودکی 
که در اوایل کار مجلس خوردم، ایراد 
گرفتند، به خصــوص آنکه من گفته 
بودم اتفاقاتی برای یک بانوی عفیفه  
رخ داده است. دوستان گفتند که شما 
هیچ مســتنداتی برای اظهارات خود 
ارائه نکردید. از مــن دوبار در هیات 
نظارت بر رفتار نمایندگان شــکایت 
شد، یکی درباره همین مسئله بود و 
دیگری برای بحث فوت مهسا امینی 
بود که نیروی انتظامی از من شکایت 

کرد.
ماجرای این شکایت چه بود؟ 

گفته بودم که ساختمان ارشاد امنیت 
بچه های ما را به خطر انداخته است. 
بنده منتقد گشــت ارشاد و نظایر آن 
بودم که دوستان معتقد بودند در آن 
شرایط ملتهب، بیان این اظهارات کار 

درستی نبود.
گفتــه می شــود بســیاری از 
نماینــدگان از بیان نظرات خود 
در مجلــس می ترســند چون 
ممکن است صلاحیت شان برای 

مجلس بعدی تایید نشــود. شما 
این مســئله را قبول دارید و یا 
مشــاهده کردید که نمایندگان 
در جلســات خصوصی یک نظر 
دیگری بدهند و در صحن حرف 

دیگری بزنند؟
بارهــا و بارها چنین دوگانگی هایی را 
شاهد بودیم. بارها می گفتند که شما 
سر نترســی دارید ولی ما ملاحظاتی 
داریم، البته این گونه نیست که فقط 
منتقدان دولت و ســاختار اجرایی رد 
صلاحیت شده باشــند و حتی افراد 
ســینه چــاک دولت نیــز از تیغ رد 
صلاحیت بی بهره نبودند. اما افرادی 
که در بیــان مطالبات مردم تعارف و 
مسامحه ای نکردند، تیغ ردصلاحیت 

بیشتر بود.
آقای ســعیدی، نظر شما درباره 
و  دوازدهم  مجلــس  ترکیــب 
یازدهم  با مجلس  تفاوت های آن 

چیست؟
من قبل از آنکه نگران ترکیب مجلس 
آینــده باشــم، نگران حاکم شــدن 
روحیه ریا در بین مســئولان اجرایی 
و تقنینی هستم. من نمی توانم پدیده 
انســان هایی که مهر بر روی پیشانی 
خــود دارند را درک کنــم، به نظرم 

این ها پدیده خطرناکی باشند. 
اینکه به من گفته شــود که به علت 
ردصلاحیت شدن، محبوب تر خواهی 
شد همه را باید به فکر بی اندازد. چرا 
این اتفاق باید بی افتد؟ از ۴۰ درصد 
مردمی کــه پایی صنــدوق آرا آمدند 
تشــکر میکنم اما باید فکر کنیم که 

چرا ۶۰ درصد مردم نیامدند؟
اما درباره ترکیــب مجلس دوازدهم، 
من بلوچ هستم و بلوچ ها انسان های 
خوش بینی هســتند؛ بــا این حال 
زمانی که برخی از گزاره ها را کنار هم 
می گذارم، شــاید من بلوچ هم خوش 
بین نباشم. امیدوارم که اشتباه کرده 

باشم.
یعنی فکــر می کنید که مجلس 
خواهد  متشتتی  مجلس  آینده، 
بود و فراکسیون اکثریت نخواهد 
اکثریت  فراکسیون  نبود  داشت؟ 

مسئله بدی است؟
خیر، من تنوع درآرا و سلیقه ها را یک 
عنصر مثبت تلقی می کنم و به نظرم 
یکدست شدن برای مجلسی که محل 
تضارب آرا است، مفید نباشد. اما من 
پدیده ای را مشاهده می کنم که فردی 
که به تازگی منتخب مردم شده است؛ 
دست روی نقاط ناراحت کننده مردم 

می گذارد.
در حــال حاضــر، آقایــان از فضای 

مجازی تلگرام، واتس اپ و اینستاگرام 
و... برای تبلیغات اســتفاده کردند اما 
بلافاصلــه بحث ادامــه محدودیت ها 
را بیان می کنند. این مســئله اخلاقا 
درست نیســت. فردی که در مجلس 
یازدهم مباحثی را تحت عنوان ازدواج 
دختران ایرانی بــا خارجی ها مطرح 
کرده بــود، از کم کــردن ۳ میلیون 
تومان از حســاب مردم به خاظر بی 

حجابی سخن گفته است. 
مجلس یازدهم نیــز آش دهان 

سوزی نبود.
نگران هســتم کــه در مجلس آینده 
حســرت همین مجلــس ضعیف را 
بخوریم و این مســئله نگران کننده 

است.
شــما به اصل ۸۵ شــدن طرح 
صیانــت و لایحه عفاف و حجاب 

رای دادید؟
من به شــدت مخالف بودم. متاسفانه 
ما ۳ قانون مهم را مشــمول اصل ۸۵ 
کردیم که ایرادات ســاختاری جدی 
دارند. در کمیسیون ویژه قانون جوانی 
جمعیت، موضوعــی را عنوان کردند 
که با اصول قانون اساســی در تضاد 
بود؛ در عجب هستم که چرا شورای 
نگهبان آن را تایید کرد و یک تبعیض 

ایجاد شد. 
از عمر دولت آقای رئیسی حدود 
دو ســوم آن گذشته است، شما 
ایشان  دولت  برای  را  سال ۱۴۰۳ 

چطور پیش بینی می کنید؟
وعده های دولت آقای رئیســی را در 
بسیار وحشتناکی  این وضعیت  کنار 
که به لحاظ مدیریت اقتصادی کشور 
مشــاهده می کنیم بگذاریم آن وقت 
فاصله بسیار زیاد شــعار تا عمل رخ 

نمایی می کند.
شــما بلافاصله بعد از انتخابات شاهد 
افزایــش ارز و طلا بودیــد، البته در 
وزارت جهاد کشاورزی تلاش می شود 
تا کالاهای اساسی تورم لجام گسیخته 
را تجربه نکنند اما نگرانی های زیادی 

وجود دارد. 
سرانه مصرف گوشت کشور به شدت 
کاهــش پیدا کــرده اســت و با این 
قیمت ها و این حیف و میل ها بسیار 
سال ســختی را پیش بینی می کنم. 
همچنین آقای رئیسی در خوزستان 
بیان کردند که مبادا بشــنوم فسادی 
در مجموعــه اجرایی وجود داشــته 
باشد، چای دبش در بغل گوش شما 

اتفاق افتاد.  
*آقای ســعیدی نگاه شــما به 

بودجه چیست؟
ســعیدی: مــن معتقد هســتم که 
بودجــه و جهت گیری هــای آن بر 
اساس قانون برنامه باید باشد. زمانی 
که برنامه هفتم تصویب نشــده بود، 
لایحــه بودجه آمــد و جهت گیری 
قانــون برنامــه را نداشــتیم. نگاهی 
که به حوزه مالیات داشــتین بسیار 
مخرب بوده و مسئله معیشت مردم را 
تنگ خواهد کرد. مسئله افزایش ۲۰ 
درصدی حقوق را مطلقا متناســب با 
افزایش تورم نمــی دانم با این روش 
بودجه ریزی کسری و ناترازی بودجه 
 بیشتر شده و نگرانی جدی برای سال 

آینده خواهیم داشت.

حس ردصلاحیت، خوب است؟ بد 
است؟ یا...

علی القاعده نماینده ای که ردصلاحیت 
شــده و مانند من یک ســال حبس 
خورده اســت، در اظهارنظــر درباره 
موضوعــات یــک ملاحظاتــی باید 
داشته باشــد یا در حضور پیدا کردن 
میان مردم، شــرم و حیایی دارد. اما 
من از محبتی که از همشــهری های 
خودم یــا در مترو و همســایه ها در 
تهران مشاهده می کنم، یک شیرینی 
گوارایی حس می کنم و نمی دانم چرا 
اینقدر راحت هستم. علی القاعده نباید 

راحت باشم ولی مسرورم.
ماجرای حبس چیست؟

پــس از فعلــی که مــن در ماجرای 
خودروهای شاســی بلند انجام دادم، 
هیات نظارت بر رفتار نمایندگان آن 
را در چارچوب نمایندگی تشــخیص 
نداد. این هیأت اعلام کرد که کار من 
در زمره و فعالیت نمایندگی نیســت 
و دروغ گفتــه ام. در واقــع مصونیت 
پارلمانی مــن به عنوان نماینده ملت 
برداشته شد و به واسطه شکایت وزیر 
سابق صمت به دادگاه معرفی شدم. در 
یک فرایند کمتر از دو هفته که مرحله 
دادســرا و دادگاه را سپری کردم، در 
دادگاه بدوی به فاصله بیســت دقیقه 
پس از خروج من از دادگاه، حکم یک 

سال حبس صادر شد.
خود  اظهارات  پای  هنوز  شــما 

درباره فیدلیتی ها هستید؟
من بر مبنــای مســتندات صحبت 
کردم. بنــده ده ها پرونده این چنینی 
را کار کردم، در مجلس گذشــته، در 
اســتیضاح وزرا، در مواجهه با رئیس 
واگذاری های  بطــلان  در  جمهــور، 
صورت گرفته، ماشــین سازی تبریز، 
کشت وصنعت مغان، کشت و صنعت 
هفت تپه و ... با دلایل و مستندات در 
محاکم حضور پیدا کردم.  در مسئله 
واگذاری خــودرو به نمایندگان نیز با 
مدرک و ســند وارد شــدم. فهرست 
و قــراردادی را که بــا کارت ملی دو 
دختر چوپان در کوهدشت لرستان با 
شرکت بهمن موتور بسته شده بود را 
پیدا کردم درحالی که به دست آوردن 
این مدارک کار راحتی نبود؛ اما سبقه 
گذشــته من این امــکان را برای من 
ایجاد کرد که این اســناد را به دست 

بیاورم. 
شــما  کــه  نمایندگانــی  آن 
شاسی  خودروی  که  می دانستید 
بلند گرفته اند، به شــما مراجعه 
بی  آدم  چــه  بگویند  و  نکردند 

معرفتی هستید؟
بنای من بر افشای اسامی نمایندگان 
نبــود بلکه معتقــد بــودم که یک 
سازمانی با هدف و انگیزه این اقدام را 
انجام داده است، تعدادی از نمایندگان 
می گفتند که معاونت مجلس با آنان 
تماس گرفته و بیان کرده اســت که 
خودروی شاسی بلند برایتان در نظر 
گرفتیم و به خاطــر محدودیت هایی 
کــه وجــود دارد آن را به نام عروس، 

راننده ای یا دامادی سند می زنیم. 
این نشــان می دهند که یک اراده ای 
موضــوع را به جلو می برد و اســاس 
مقصــود ایجاد یــک ســازمان غیر 

رســمی رای بوده است که نمایندگان 
تطمیع شده و با اراده یکی بلنده شده 

و بنشینند. 
بالاخره یک نفر برکنار شد.

رسما گفتند که برکنار شده است اما 
زمانی که مســئله را پیگیری کردم، 
معاون مجلــس که امضــای او پای 
قراردادها بود از این مسئولیت برداشته 
و در مسئولیت دیگری به عنوان پروژه 
گســترش مجلس که با همســایه ها 

تفاوهم می شود، گذاشتند.
ترکیب مجلس دوازدهم مشخص 
شده است. شما ارزیابی از آینده 

مجلس دوازدهم دارید؟
تفاوت مجلــس یازدهــم با مجلس 
دوازدهــم، تفاوت های برجســته ای 
اســت. اولا مجلــس دوازدهــم فاقد 
فراکســیون اکثریت خواهد بود و هم 
نوایی که به واسطه دعوای خانوادگی 
رخ داده و بــه یــک گسســت قابل 
توجهی منجر شــده است، در تعیین 
ریاســت مجلس خود را نشان خواهد 
داد. گروه هایی که توانستند رای مردم 
را به خودشان اختصاص بدهند، تلاش 

در دفع همدیگر خواهند داشت.
البته این مســئله سبب نمی شود که 
آقای قالیباف دوبــاره رئیس مجلس 
نشــود، اما ایشــان نمی تواند اعمال 
ریاست بکند. پیوندهایی که ایشان به 
واسطه آنان می توانست اعمال ریاست 
کند، گسسته شده و از بین رفته است. 
تعداد قابل توجهی از نمایندگان شاید 
به جهت سیاسی با آقای قالیباف هم 
جهت باشند اما تلاش می کنند که از 
ایشان اعلام برائت کنند تا خودشان را 
نزد مردم موجه نشان بدهند. همین 
مسئله ســبب واگرایی بیشتر خواهد 
شد. فراکســیون اقلیت نیز نسبت به 
مجلس یازدهم با جســارت بیشتری 
شکل خواهد گرفت و چه بسا همین 
فراکســیون باعث تمرکز و قدرتمند 

شدن طرف مقابل شود.
آقای  عملکرد  از  شــما  تحلیل 

قالیباف چیست؟
عملکرد ایشــان از شاکله شخصیتی 
ایشــان نشــأت می گیرد. ایشان در 
مجلس یازدهم نتوانست آن ظرفیت 
و قابلیتی که نمایندگان حرفی در آن 
داشــته و باید به آن احترام گذاشته 
شود را متجلی کند و سبب ناکارآمد 
شدن مجلس یازدهم شد. در مجلس 
یازدهــم بســیاری از موضوعات که 
مربوط به آیین نامه داخلی اســت و 
حرمت بند بند آن باید حفظ شــود، 
به راحتی زیرپا گذاشــته شد. شاید 
مسئله صوری به نظر برسد اما تعیین 

کمیسیون تلفیق پس از تقدیم لایحه 
بودجه به مجلس صــورت می گیرد، 
اما درحالی کمیســیون تلفیق شکل 
گرفــت که هنوز بودجــه به مجلس 
تقدیم نشــده بود. زمانــی که به این 
مسئله اعتراض کرده و گفتیم خلاف 
آیین نامه مجلس است، آقای قالیباف 
فرمودند که لایحه بودجه به مجلس 
واصل شده است و گویا پیک موتوری 
آن را آورده اســت. ما در رسیدگی به 
لایحه بودجــه ۱۴۰۳ به برنامه هفتم 
توســعه که وجود خارجی نداشــت، 

استناد می کردیم.
در مجلــس یازدهــم، دو طرح 
صیانــت و لایحه عفاف و حجاب 
بسیار پرســرو صدا شد؛ به نظر 
شما چه سرنوشتی پیدا خواهند 

کرد؟
صیانت طرح بود که برای رسیدگی به 
آن یک کمیسیون ویژه برگزار شد و 
دولت نیز حاضر به پذیرش مسئولیت 
آن نشــد. بحث فضای مجازی از آب 
و برق و مســائل زیر ساختی مهم تر 
بوده و جایگزینی نــدارد؛  زمانی که 
این طرح بازتاب اجتماعی پیدا کرده 
و مشخص شد که در پستو قرار است 
بررسی شــود، حتی شخص من که 
از ســوی همکاران برای بررسی این 
طرح انتخاب شــدم به علت داشتن 
نظر غیرهمســو با آنان، آشکارا مرا به 
کمیســیون راه ندادند.  درباره لایحه 
عفــاف و حجاب، مجلــس به خاطر 
انتخابات و تبعــات اجتماعی که آن 
داشت، اصل هشــتاد و پنجی کرد و 
لایحه را به سمت کمیسیون فرهنگی 
فرســتاد. مطالبی که آنان به شورای 
نگهبان ارجــاع می دادند با مقتضیات 
زندگی مــردم همخوانی نداشــت و 

تبعات بسیاری ایجاد خواهد کرد.
تبدیل  دوازدهم  دو  بــه  بودجه 

خواهد شد، درست است؟
خیــر، تعییــن تکلیــف می شــود. 
بودجــه ای که مــا بســتیم، چندان 
بودجه مطلوبی نیست. شما مستحضر 
هســتید که در این قانون بودجه ۵۰ 
درصد مالیــات اضافــه کردیم، یک 
درصــد ارزش افــزوده اضافه کردیم، 
طول خدمت بازنشســتگان را اضافه 
کردیــم. موضوعاتی که در بودجه رخ 
دارد برای ما مانند جام زهر بود که آن 
را سر کشیدیم. نوع نگاه ما به اقتصاد 
نگاه اشتباهی است و چون نتوانستیم 
بــه فعلیت در بیاوریــم تن به چنین 
گریزهایی دادیم. بخش عمده بودجه 
درباره حقوق اســت و برای توســعه 

چیزی پیدا نمی کنید.


